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مبنایزمانبندیمحدودنساختیموآنرامعطوفبه سرچشمهرااصلابر
انقلابیاهفتهدفاعمقدسنکردیم. رویدادهایخاصماننددههفجر
رادرطولسالدیدیموبرهمیناساسبهموضوعاتمختلف مابازهکار
مرتبطبهدهههای50،40و60پرداختیم

سرچشمهبرمبنایروایتتاریخشفاهیشکلگرفته
تاریخمعاصر گفتهایاز وایاینا کهمیتواندبهثبتز
رسانه در کمککند.چراایننوعبرنامهسازیخیلیدیر

گرفتهاست؟ ملیموردتوجهقرار
این مشکل به رسانه ملی بازنمی گردد، در کل کشور ما به 
تاریخ شفاهی آن طور که شایسته است، نپرداخته ایم.
که موضوع  حتی در جوامع دانشگاهی هم می بینیم 
تاریخ شفاهی مورد توجه نبوده و حتی نگاه مثبتی به 
آن نداشته اند، در حالی که در دنیا جایگاه تاریخ شفاهی 

شناخته شده است و سال ها   روی آن کار می شود. 
از که مشابهی برنامههای به نسبت سرچشمه 
مهمانان،متفاوت تلویزیونپخشمیشود،دردعوتاز
این به دیدهشده  کمتر است.چهرههای کرده عمل
رسیدن  در برنامه به  کار این  آمدند،چقدر برنامه

بهاهدافشکمککرد؟
یک آسیب شناسی درباره برنامه های تاریخ شفاهی محور 
مختلف  شبکه های  طریق  از  اخیر  سال های  در  که 
در  را  محدودی  چهره های  که  بود  این  شده،  پخش 
که  مشهوری  چهره های  می دیدیم.  برنامه ها  اغلب 
مختلف  موضوعات  درباره  حرف هایشان  همه  اغلب 
زاویه خاصی  یا  را پیشتر زده اند و دیگر حرف جدید 
برای بیان موضوع باقی نمی ماند. به نظرم صداوسیما 
چهره ها  از  دعوت  به  نگاه  نوع  در  تغییر  با   می تواند 
 به خصوص در شهرستان ها به ثبت وقایع انقلاب اسلامی 

کمک بزرگی کند.
میتواندبهغنای یکمجریمتخصصچقدر حضور

تاریخ مثل تخصصی موضوعی  در بهخصوص برنامه
معاصرکمککند؟

گفت وگومحور با  که برخی برنامه های  یکی از مواردی 
موضوع تاریخ معاصر با آن مواجه بودند، نبود تخصص 
تیم  و  مجری  وقتی  حالی که  در  است.  تولید  تیم  در 
تحقیقاتی برنامه، تحصیلات مرتبط داشته باشند یعنی 
مهمان  انتخاب  سوژه یابی،  در  باشند،  تاریخ شناس 
کاملا  گفت وگو ها،  محور  و  سوالات  طراحی  و  برنامه 

تخصصی نگاه می کنند. 
سرچشمهبهچشممیآمدایناست نکتهایکهدر
کهنگاهبرنامهاصلامحدودومناسبتینبود.اینرویکرد

بهغنایکارکمککرد؟ چطور

محدود  زمان بندی  مبنای  بر  اصلا  را  سرچشمه  ما 
نساختیم و آن را معطوف به رویداد های خاص مانند 
دهه فجر انقلاب یا هفته دفاع مقدس نکردیم. ما بازه کار 
را در طول سال دیدیم و بر همین اساس به موضوعات 
مختلفی مرتبط به دهه های 40، 50 و 60 پرداختیم و 
حتی رویدادهای دهه 70 را هم از نظر دور نداشتیم. این 
کار به دلیل فرصت خوب تیم تحقیقاتی بود که بتوانند 

ساعت ها روی موضوعات پژوهش کنند. 
دیدهشدهاشاره بهرویکرددعوتازچهرههایکمتر

برچهمبناییانجامشد؟ کردید،اینکار
که شاهد عینی اتفاقات  برای ما اولویت اول این بود 
که خودشان در بطن ماجرا و  کسانی  کنیم؛   را دعوت 
به طور کامل در جریان کار بودند، از همین رو بسیاری از 
مهمانان ما کمتر در تلویزیون دیده شده بودند اما چون 
مباحث تخصصی بود و فرد حاضر به طور مستقیم در 
جریان کار بود باعث می شد که بیننده بتواند اطلاعات 
70 جلسه  جدیدی را به دست آورد. در طول حدود 
برنامه ما فقط در سه جلسه از حضور کارشناس استفاده 
کردیم و آن هم به دلیل این بود که در موضوع خاص آن 

برنامه ها شاهد عینی وجود نداشت. 

فضایبرنامهباآنکهتخصصیبود،ولییکنوع
آنوجودداشت.بهعنوانمجری،این صمیمیتیدر

ایجادکردید؟ فضایخودمانیراچطور
یکی از دلایل آن این بود که حداقل دو جلسه پیش ضبط 
برنامه، با مهمان آن قسمت جلسه حضوری یا تلفنی 
می گذاشتم و گپ می زدیم. حتی برای یکی از مهمانان 
برنامه ما سه روز با هم صبحانه، ناهار و شام خوردیم و 
در این بین صحبت کردیم. این صحبت ها باعث می شد 
تا سوژه گفت وگو جلوی دوربین راحت باشد و بحث های 

خودمانی شکل بگیرد. 
بهراحتشدناجرادر اینفضایغیررسمیچقدر

برنامههایتخصصیکمکمیکند؟
خب تحصیلات من در زمینه تاریخ است و موضوعاتی که 
ح می شد برای خودم جذاب بود و فضای  در برنامه مطر
خودمانی برنامه کمک می کرد تا من نه به عنوان هدایتگر 
برنامه بلکه به عنوان یک پرسشگر که به دنبال پاسخ برای 
سوالاتش است از حضور مهمانان استفاده کنم. به نظرم 

بیننده هم این حس و حال را به خوبی حس کرده است.
فضایمجازیهم ویدئوهایبرنامهسرچشمهدر
بهدیدهشدن بازتابخوبیداشت،اینهمافزاییچقدر

اینکارکمککرد؟
مجازی  فضای  در  برنامه  از  مختلفی  بخش های 
متاسفانه  شد.  وایرال  اصطلاح  به  و  داشت  بازتاب 
برنامه  صفحه  بار  سه  گرام،  اینستا اجتماعی  شبکه 
سرچشمه را به دلیل پرداختن به موضوع جنایت های 
مهندسی«  »عملیات  موضوع  به  ما  بست.  منافقین 
منافقین در دهه 60 و جنایت های آنها در کشتار مردم 
گرام صفحه را بست. یکی از  پرداخته بودیم و اینستا
نسل  برای  که  است  این  مجازی  فضای  مزیت های 
امروز که کمتر به خواندن و بیشتر به دیدن علاقه دارد، 
که با موضوعات جدید آشنا شود  فرصت خوبی است 
 و همین آشنایی، زمینه جست وجوی بیشتر را برای او 

فراهم کند.
چندقسمت»سرچشمه«تولیدشد؟

برنامه در سه فصل تولید شد؛ فصل اول برنامه با اجرای 
ج اللهی بود و دو فصل بعدی را من حضور  آقای امین فر

داشتم و هر فصل بین 24 تا 26 قسمت داشت.
آخرینقسمتاینبرنامهچهزمانیتولیدشد؟

بهمن پارسال ضبط داشتیم. 
چندشبکهپخشمیشدکه سرچشمههمزماناز

نوعخودشجالبتوجهاست! در
، پنج و خبر پخش می شد.   از شبکه های چهار

فصلبعدیسرچشمهچهزمانیتولیدمیشود؟
ح خواسته اند، ما هم  از من به عنوان سردبیر برنامه طر
موضوعات و فهرست مهمان ها را ارائه داده  ولی هنوز 

پاسخی دریافت نکرده ایم. 

پرداختن به تاریخ معاصر در قالب برنامه های تاریخ شفاهی، اقدامی است که صداوسیما آن را 

محمدصادق
عابدینی

روزنامهنگار

ی دنبال کرده است. بازخوانی حوادث و چالش های تاریخ  در سال های اخیر به صورت جدی تر
ــرای نسلی کــه فقط  معاصر بــا حضور شــاهــدان و نــاظــران، ضمن رفــع برخی گــره هــای تاریخی، ب
ــوادث گذشته دارد، جــالــب تــوجــه اســـت. »سرچشمه« یکی از  اطــلاعــاتــی کلی در خــصــوص حـ
نمونه های موفق پرداختن به تاریخ معاصر در رسانه ملی است که هنوز هم بازپخش آن از 
شبکه های مختلف سیما انجام می شود. »قاب کوچک« در گفت وگو با حسین جودوی، سردبیر، 

ی برنامه »سرچشمه« به این برنامه پرداخته است.  کارشناس و مجر

ومجریبرنامهسرچشمه گفتوگوی»قابکوچک«باسردبیر

»سرچشمه« تاریخ را از نگاه شاهد عینی می دید
جودوی:تاریخشفاهیباکمکرسانهملیماندگارمیشود


